
^ Gerard van Konijnenburg / NN Group
‘IFRS 17 maakt het werk interessanter en dus leuker. Waar
IFRS 4 vooral een finance aangelegenheid was zal de
actuariële functie meer betrokken zijn bij IFRS 17. Niet
alleen voor de verslaglegging staan we voor grote
wijzigingen, er zullen ook nieuwe
herverzekeringsproducten ontwikkeld worden die geschikt
zijn voor IFRS 17. Na Solvency II is dit de volgende grote
uitdaging waar de markt voor staat, en dit biedt volop
kansen voor actuarissen.’

^ Hélène Weebers-Langhout / Achmea
Reinsurance
‘Ja het wordt leuker! Deze ontwikkeling houdt het werk
boeiend en geeft inderdaad weer een nieuwe impuls. We
zijn net ‘klaar’ met de ontwikkeling van het Solvency II-
proces, wat meer business as usual is geworden, en de
volgende grote ontwikkeling staat alweer voor de deur. De
implementatie is een proces van samenwerken,
voortschrijdende inzichten en tegenstrijdige interpretaties
en belangen (wrijving geeft glans…). Mijn werkkring is
groter geworden en inhoudelijk is de implementatie van
IFRS 17 uitdagend. Daarnaast brengt IFRS 17 ook
ontwikkeling en creatie met zich mee. Er wordt in de
dagelijkse werkzaamheden ook daadwerkelijk ruimte voor
ontwikkeling gemaakt, omdat het noodzakelijk is. We
creëren nieuwe processen, nieuw beleid en nieuwe tools.
Ook bestaande processen worden opnieuw tegen het licht
gehouden. Op dit moment zijn we bijvoorbeeld bezig met
het vastleggen van meer details in de
herverzekeringsadministratie, waar we ook profijt van
gaan hebben in het Solvency II-proces en andere
processen. Al met al levert dit onderwerp veel nieuwe
contacten op, inspiratie en inhoudelijke uitdaging, dus
inderdaad, IFRS 17 geeft veel werkplezier!’

^ Robin Knijnenburg / Aegon Nederland
‘Sinds augustus werk ik deels mee in het IFRS 17-project
van Aegon Nederland, in aanvulling op mijn
werkzaamheden voor Solvency II. Door de veelzijdigheid
van Solvency II en de vele ontwikkelingen die hierbij
spelen, is het werken met dit raamwerk nooit gaan
vervelen. IFRS 17 geeft weer een nieuwe dimensie in het
berekenen en presenteren van de technische voorziening,
en maakt daarmee het werken als actuaris absoluut nog
leuker. Voor de komende tijd zie ik vooral de uitdaging
voor actuarissen om de balans te vinden tussen de
theoretische juistheid van het interpreteren van de
standaard en de praktische implementeerbaarheid. Al met
al een interessant aandachtsgebied!’

Mijn werk wordt leuker
door IFRS 17

^ Shaif Basier RA / programmamanager
Daimler en radiocolumnist bij Sublime FM
‘IFRS 17 biedt een spannend uitzicht op de toekomst van
de internationale verzekeringsbranche. Ik zie het als een
bron van hernieuwde governance & control kaders voor de
sector. En doordat de doelstelling van betrouwbare
verslaglegging tezamen met  ‘forward looking’
methodieken is ingebakken in deze IFRS, ontstaan er
talloze uitdagingen binnen de dagelijkse praktijk voor
grote en kleine verzekeraars. Daar vanuit de
huisartsfunctie van registeraccountant een goede rol in
vervullen houdt onder andere in, dat er zoals vanouds
constructief zal moeten worden samengewerkt met
actuarissen, econometristen maar ook EDP auditors,
ondernemers en investeerders. Ook de opkomst van
Smart-contracts, micropayments en micro-insurance op
basis van blockchaintechnologie en DAOs (Decentralised
Autonomous Organisations) zal zowel IFRS 17 uitdagingen
maar ook nieuwe oplossingen in beeld brengen voor de
sector. Accountancy wordt na IFRS 9 en nu IFRS 17 veel
meer forwardlooking dan ooit. Maar dit komt wel met de
prijs van toegenomen complexiteit. Voor klanten,
ondernemers en operationeel personeel op de werkvloer
zal er grote behoefte zijn aan professionals die kunnen
helpen om te ‘ontcompliceren’ en het grotere plaatje te
blijven zien. Er staat dus veel te gebeuren, maar leuker
wordt het wel!’

^ Hedzer Rispens / PwC
‘De invoering van IFRS 17 betekent een forse verandering
in hoe verzekeraars rapporteren. Dat levert aan alle
kanten veel leuk werk op: enerzijds om het allemaal goed
berekend te krijgen en anderzijds om het verschil met de
oude wijze van rapporteren uit te leggen. Blijft het ook
leuker als IFRS 17 business as usual is? Ik denk het wel, de
transparantie betekent dat verlieslatende producten of
excessief winstgevende producten zichtbaar worden. Ook
dat betekent extra analyse en uitleg en de druk om beter
te tariferen wordt ook groter. Dat betekent weer meer leuk
werk voor actuarissen.’
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Heeft u daar al een idee van? 
“Ja, maar ik kan er op dit moment niks over zeggen. We hopen grote
aanpassingen te kunnen vermijden. Mochten die toch noodzakelijk
zijn, dan moet je wellicht ook naar de datum 1 januari 2021 kijken,
waarop IFRS 17 in werking treedt. Dat wordt dit najaar duidelijk.”

Bestaat er internationaal nog evenveel draagvlak als u drie jaar
geleden aangaf? 
“Op zich wel. Alleen ruiken Britse verzekeraars met de Brexit nieuwe
kansen. Niemand kan me goed uitleggen wat hun reden is. In elk geval
menen de Britse regulators dat het land zich moet houden aan de
internationale accounting standaard, ondanks het aanstaande vertrek
uit Europa. Ik verwacht dan ook dat de UK gewoon mee zal doen.”

“Verder gaat, als de endorsement in Europa wordt voltooid, IFRS 17 de
gehele wereld over, uitgezonderd de VS. Maar daar wordt het systeem
eveneens aangepast. Historische kosten worden ook current valuation.
Qua filosofie liggen de twee standaarden niet ver uit elkaar.”

In het vorige interview verwachtte u lagere kapitaalskosten voor
verzekeraars omdat de vergelijkbaarheid verbetert. 
“Dat denk ik nog steeds. Veel niet in verzekeraars gespecialiseerde
beleggers mijden deze sector omdat ze deze te ingewikkeld vinden en
ze bedrijven niet wereldwijd met elkaar kunnen vergelijken vanwege
een ratjetoe aan vaak gedateerde verslaggeving. Daardoor is het voor
verzekeraars duur om kapitaal aan te trekken. Nu kunnen ze veel
makkelijker met beleggers over de gehele wereld praten. De noodzaak
voor een wereldstandaard wordt dan ook breed gedragen.”

IFRS 17 brengt additionele bedrijfskosten met zich mee die hogere
kapitaalslasten tot gevolg hebben. Kosten die de premiebetaler moet
ophoesten.
“Ik wil die kosten niet als een bagatel afschilderen. Zo moeten
verzekeraars nieuwe systemen voor CSM creëren en die zijn kostbaar.
Aan de andere kant hebben veel verzekeraars gewacht om hun
systemen aan te passen. Er is dus veel achterstallig onderhoud dat in
één keer wordt meegenomen. De kosten daarvoor hadden ze toch
moeten maken. Ik geloof bovendien niet dat verzekeraars de kosten
onmiddellijk doorberekenen aan hun klanten. Temeer omdat ze op de
langere termijn de baten opstrijken van een goed werkende
standaard.” 

IFRS 2017 is principle based. De invulling wordt voor een groot deel
aan de verzekeraar overgelaten. Wat is daarvan het voordeel? 
“De standaard is toch wel vrij gedetailleerd, hoor. Het is niet zo dat we
op één A-viertje vijf principles hebben opgeschreven. Maar een
complexe industrie als de verzekeringswereld kun je niet geheel vangen
met regeltjes. Het is aan de actuarissen om de principes in te vullen
met hun eigen professional judgement. Dat is een goede zaak.” 

Solvency II heeft vooral aan de discounting kant nogal wat volatiliteit
tot gevolg. Heeft u dit meegenomen in IFRS 17? 
“We hebben geprobeerd zo min mogelijk licht tussen de twee
standaarden te laten ontstaan, waarvan de economische filosofie zeer
vergelijkbaar is. Het klopt dat je nu meer volatiliteit krijgt. Maar
voorheen had je de kunstmatige stabiliteit van historische kosten. Die
slaat nergens op. Als je nu levensverzekeringen verdisconteert met
rentes van twintig jaar geleden, krijg je een mooi resultaat. Maar dat
lijkt me toch geen succes.”

Wat wordt de volgende standaard van de IASB waarmee actuarissen
te maken krijgen?
“De grote standaarden zijn klaar. We gaan nu kijken hoe je meer orde
kunt brengen in de winst- en verliesrekening. Iedereen werkt met
begrippen als ebit, ebitda en operating profits. Op dit moment
schrijven we dat allemaal niet voor. Ook dat is belangrijk voor
investeerders. Een betere presentatie brengt voor het bedrijfsleven
echter minder kosten met zich mee omdat alle informatie al
beschikbaar is.” ■
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gedurende de looptijd van een verzekeringscontract. De CSM is tot stand
gekomen in samenspraak met de verzekeringssector. 

“Zeker geen compromis”, zegt Hoogervorst. “Oorspronkelijk begonnen
we met een Full Fair Value Model. Daarin gaan alle schommelingen van
het gehele contract direct door winst en verlies. Dat vond iedereen te
ver gaan. Zeker met contracten van twintig tot dertig jaar is het veel
beter om winsten als liability op te slaan en over de tijd met de CSM in
de winst- en verliesrekening te laten lopen. Daarover is iedereen het
eens. Daar kunnen we ons goed in vinden.”

Inmiddels is de implementatiefase van IFRS 17 gestart. Op de vraag of
hij nog bijsturing verwacht: “Het CFO Forum zou het CFO Forum niet zijn
als het geen waslijst met wensen had gepresenteerd. Daar ligt
ondertussen de vraag om die wensen te prioriteren. Daar wachten we
op. Dan kijken we naar de echte pijnpunten en wat we wel en niet
moeten doen.”

Hans Hoogervorst (1956) is sinds juli 2011 voorzitter van de IASB,
de International Accounting Standards Board in Londen. Na zijn
studies geschiedenis en internationale betrekkingen werkte
Hoogervorst van 1983 tot 1986 bij de National Bank of
Washington. Verder was hij vanaf 1988 beleidsmedewerker
financiën bij de Tweede Kamerfractie van de VVD. Voor die partij
zat hij van 1994 tot 1998 in de Tweede Kamer. Daarna was hij
staatssecretaris van Sociale Zaken en Werkgelegenheid in het
tweede Kabinet-Kok. Op 22 juli 2002 werd Hoogervorst minister
van Financiën in het Kabinet-Balkenende. In Balkenende II en III
was hij minister van Volksgezondheid, Welzijn en Sport. Vanaf
september 2007 was hij bestuursvoorzitter van de Autoriteit
Financiële Markten (AFM).




